

# ULRICH MÜCKENBERGER

Law Professor Emeritus, Hamburg University, Research Professor, Centre of European Law and Politics, Bremen University (Germany).

Research subjects: Labour Law and European Law, Globalization and Social Law, Global and European Governance, Law and Temporal policies. Publications:

~ « Hybrid Global Labour Law », R. Blanpain, R., F. Hendrickx, (Hg.), Labour Law between Change and Tradition. Liber Amicorum Antoine Jacobs, Alphen aan den Rijn: Kluwer, 2011, S. 99-116.

~ « Civilising Globalism: Transnational Norm-Building Networks as a Lever of the Emerging Global Legal Order? », *Transnational Legal Theory*, 2010, vol. 1(4): 523-573, Oxford: Hart Publ.

## CIVILIZING WORLD ORDER? SCOPE AND POTENTIAL OF TRANSNATIONAL NORM-BUILDING NETWORKS\*



### ABSTRACT

Civil society organizations, the epistemic community, and lobby groups – what I call transnational norm-building networks – are influencing the global economy and global politics more than ever before. In contrast to dominating executive inter-governmental elites and democratically deficient supra-national bodies, I argue that such transnational norm-building networks hold the scope and potential for a more civilized world order. They are – together with states and international governmental organizations – creating new norms; they are setting standards. They associate voice of stakeholders with decision-making processes, thus leading to an increase in legitimate world governance.

*KEY WORDS: Globalization, transnational norm-building, networks, state, NGOs, world order.*

### RÉSUMÉ

Les réseaux transnationaux influent plus que jamais sur l'économie et la politique mondiales ainsi que sur la construction de normes de l'ordre mondial émergeant. Sous l'appellation de « réseaux transnationaux de construction de normes » nous désignons surtout les organisations de la société civile internationale (ONG – y compris les communautés épistémiques, les media et les groupes de pression). Contrairement à la domination des élites exécutives intergouvernementales et des organismes supranationaux démocratiquement déficients, nous soutenons que de tels réseaux transnationaux de construction de normes détiennent le potentiel nécessaire pour une amélioration en faveur d'un ordre mondial plus civilisé. Ces réseaux créent – de concert avec les États et les organisations gouvernementales internationales – de nouveaux standards : ils établissent des normes. En outre, ils associent la voix des parties prenantes aux processus de prise de décision sur leurs droits et obligations, conduisant ainsi à une augmentation de la légitimité de la gouvernance mondiale.

*MOTS CLÉS: Mondialisation, construction de normes transnationales, réseaux, États, ONG, ordre mondial.*

\* This article draws on parts of U. Mückenberger, "Alternative Mechanisms of Voice Representation", in B. Bercusson and C. Estlund (eds.), *Regulating Labour in the Wake of Globalisation*, 2008, Hart Publishing, London, pp. 227-252 (hereafter Mückenberger 2008 a); U. Mückenberger, "Civilising Globalism: Transnational Norm-Building Networks – A Research Programme", *GIGA Working Papers*, n° 90, October 2008, Hamburg (hereafter Mückenberger 2008 b) and U. Mückenberger, "Civilising Globalism: Transnational Norm-Building Networks as a Lever of the Emerging Global Legal Order?", *Transnational Legal Theory*, 2010, vol. 1 (4), pp. 523-573, Oxford: Hart Publ. (hereafter Mückenberger 2010); C. Jakobeit, R. Kappel et U. Mückenberger, « Zivilisierung der Weltordnung. Normbildung durch transnationale Netzwerke », *Leviathan*, 2010, vol. 38, p 3, pp. 411-427 (hereafter Jakobeit, Kappel, Mückenberger 2010).